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AZ ISTENI IRGALMASSÁG VASÁRNAPJA

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek!
Ma nagyon sokan Rómában vannak Boldog XXIII. János pápa és Boldog II. János Pál pápa
szentté avatásának ünnepségén. Többen készülnek arra, hogy legalább televízión keresztül
részt vehessenek ebben az ünnepi eseményben. Erre való tekintettel a szentmisét amennyire
lehet, röviden ünnepeljük, hogy aki szeretne, az minél előbb televízió közelébe juthasson.

Szentbeszéd
„Boldogok, akik nem látnak és mégis hisznek!”

Kedves Testvérek!
A mi közösségünk, az egész keresztény közösség, az Anyaszentegyház a boldogok közössége,
mert egyikünk sem találkozott személyesen Krisztussal, akit ünnepelünk! Amikor egymással
találkozunk, ez a találkozás is az istenhitünket mélyíti, gazdagítja! 

Ma  igen  nagy  ünnep  van  Rómában,  sokan  ünnepelnek,  mi  is  lélekben  velük  együtt
ünnepelünk. Az Anyaszentegyház sajátos módon ünnepel, mert  két olyan embert emelnek
előttünk magasra, akiknek életpéldája nemcsak a hívőknek volt  fontos,  eligazító, hanem a
világban nagyon sok olyan ember számára is, akik nem hittek és nem hisznek.

Ma az Irgalmasság vasárnapja van 
Ezt az ünnepet II. János Pál pápa vezette be és tette erre a mai napra, húsvét utáni második
vasárnapra. Ez azért nagy ünnep, mert az ember Isten elgondolta titka teljesedik ki ebben az
ünnepben! Ezt a felhívást kapjuk és olvassuk a Szentírásban:

„Legyetek tökéletesek, amint a ti mennyei Atyátok tökéletes!”
„Legyetek irgalmasok, amint a ti mennyei Atyátok irgalmas!”

II. János Pápának volt ehhez érzéke, amikor ezt az ünnepet megálmodta. A keresztény világ a
mai napon ünnepeli azt, hogy mindannyian Isten irgalmából élünk! 

Az ember Isten elgondolta titka az irgalom!
Mindannyian az Isten irgalmából élünk!

Azt az örömöt, 
ami az irgalom nyomán születik lelkünkben, 
nekünk tovább kell adni, 
másokat is meg kell ajándékozni az irgalommal! 

Ahogy Isten nekünk irgalmaz,
ugyanúgy kell nekünk irgalmas szívvel lenni minden ember iránt!

A 28

1



2014. 04. 27.

Az Irgalmasság vasárnapja
Két ember, akik nemcsak a hívők példaképe, hanem nagyon sok más embernek is. 

XXIII: Jánosra leginkább illő szó: egy jó ember! 
II. János Pál pápát ezzel a mondattal jellemezhetjük:

egy ember, aki az egész emberiség számára
 megmutatta az utat, azt az utat, ami az élet útja! 

Erre a két értékre reagált a világ! Ezt a titkot, amiből ők éltek, egy-két szóval világítsuk meg.
 
Istenképünkről van szó
Az irgalom készség arra, hogy az ember a szükségben lévőn segít! 
Az Ószövetség istenképében az Isten lehajol, lehajol az emberhez és fölemeli!
Az Újszövetség istenképében ez a fogalom gazdagodik, azt mondjuk, hogy az Isten megbocsát
és lehajol! Ha valaki rosszat tesz, akkor azzal ítéletet von magára! Amikor az irgalmas Isten
az ember felé fordul, akkor az ember megigazul, igazzá lesz, mert Isten leveszi a lelki terhét! 

A mai ünnep lényege:
Az Isten lehajol és mindegyikünket igazzá tesz!

Ettől fogva ez az utunk! 
Ahogy Isten nektek irgalmaz, úgy ti is legyetek irgalmasok egymáshoz! 
Hajoljatok le és segítsetek az embereknek az úton járni! 
Lehajolni csak a nagy tud! Erőt adni csak az erős tud a gyengének!
Szolgálni csak az tud, aki lehetőségek birtokában van, 
azokat szolgálni, akik kiszolgáltatottak!
Ez az irgalom műve! 

A  Máltai  Szeretetszolgálat  ebben  az  esztendőben  a  25.  évfordulóját  ünnepli.  A
Szeretetszolgálat titka is ez: lehajol, szolgál és hordozza a gyengét! Az a feladatunk, hogy
nyissuk ki a fülünket, nyissuk ki a szívünket, hogy eljusson hozzánk ez az üzenet és éljünk
ebből a titokból! 

A héber gondolkodás így közelíti meg az irgalom titkát:  védelem! Akihez irgalmas vagyok,
azt védem! Néha az embert önmagától is meg kell védeni! Mindenképpen egymás számára
védelmet és biztonságot nyújtunk! Ez a héber megközelítés. 
A latin, vagy a római jogrendszer szerinti megközelítés: misericordia. Irgalmas az, akinek
együtt érző szíve van, szíve van a szerencsétlen ember irányában. 
A magyar nyelvünk, magyar gondolkodásunk sajátosan értelmezi ezt a fogalmat.  Az irgalom
fogalom urál-altaji szó, onnan hoztuk magunkkal, ami azt jelenti: kiegyenlíteni. Aki irgalmas,
az kiegyenlíti azt a különbséget, ami van ember és ember között. Ez az életünk értelme, hogy
úgy tartozzunk egymással össze, hogy egyik se érezze, hogy ő kevesebb, kisebb a másiknál!

Az irgalom az ember titkát világítja meg! Erre születtünk!
Legyünk irgalmasok egymáshoz úgy, ahogy az Isten irgalmas hozzánk!

Ha ezt komolyan vesszük,
akkor ez a késztetés valóban elindít bennünket egymás felé!

Fogadjuk ezt a mai üzenetet!  
+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz
Kedves Testvérek! Ebben az imában kérjük a ma szentté avatandók közbenjárását, szeressék 
az égből ezt a magyar népet!                                                                               Mi Atyánk…
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